

اتجاهات الشباب الجامعي نحو تطبيق بيقو لايف دراسة ميدانية على طلاب قسم علم الاجتماع في جامعة دمشق

زينة غانم^١

١-ماجستير في قسم علم الاجتماع، كلية الآداب والعلوم الإنسانية، جامعة دمشق.

الملخص:

يهدف البحث الحالي إلى معرفة اتجاهات الشباب الجامعي نحو استخدام تطبيق بيقو لايف، ودوافع استخدامه، بالإضافة إلى محاولة فهم العلاقة بين استخدام تطبيق بيقو لايف وقلّة التواصل الاجتماعي الواقعي. ولتحقيق الهدف تمّ استخدام المنهج الوصفي التحليلي باستخدام المسح الاجتماعي بطريقة العينة، وتمّ سحب عينة عشوائية بسيطة مكونة من مئة وثمانين طالباً جامعياً من طلاب قسم علم الاجتماع في جامعة دمشق، حيث تمّ توزيع أوراق استبيان عليهم لمعرفة اتجاهاتهم، ومن ثمّ تمّ تحليل هذه الاستبيانات لاستخلاص النتائج، بالاستعانة ببرنامج SPSS وباستخدام العلاقات المناسبة. وتوصّلت الدراسة إلى مجموعة من النتائج أهمّها:

١. توجد فروق ذات دلالة إحصائية بين متوسط اتجاهات أفراد عينة البحث نحو استخدام التطبيق تبعاً لمتغير الجنس لصالح المتوسط الأعلى (الإناث).
٢. لا توجد فروق ذات دلالة إحصائية بين متوسط اتجاهات أفراد عينة البحث نحو استخدام التطبيق تبعاً لمتغير نظام التعليم.
٣. لا توجد فروق ذات دلالة إحصائية بين متوسط اتجاهات أفراد عينة البحث نحو استخدام التطبيق وحالتهم الدراسية.
٤. لا توجد فروق ذات دلالة إحصائية بين متوسط اتجاهات أفراد عينة البحث نحو استخدام التطبيق وجنسيّتهم.
٥. توجد علاقة ارتباطية بين متوسط استخدام أفراد عينة البحث لتطبيق بيقو لايف والابتعاد عن التواصل الاجتماعي الواقعي.

وخلصت الدراسة إلى تقديم مجموعة من المقترحات العلمية.

الكلمات المفتاحية: اتجاهات، الشباب الجامعي، بيقو لايف.

تاريخ الإيداع: ٢٠٢٣/٠٦/١٨

تاريخ القبول: ٢٠٢٣/٠٨/٠١



حقوق النشر: جامعة دمشق -
سورية، يحتفظ المؤلفون بحقوق

النشر بموجب الترخيص

CC BY-NC-SA 04

University Students' Attitudes Towards the Bigo Live Application: A Field Study on Sociology Department Students at Damascus University

Zeina Ghanim¹

1- Master in Sociology, faculty of Arts and Humanities, Damascus university.

Abstract:

The current research aims to know the attitudes of university youth towards the use of the Bigo Live application, and the motives for its use, in addition to trying to understand the relationship between the use of the Bigo Live application and the lack of realistic social communication. To achieve the goal, the analytical descriptive method was used using the social survey using the sample method, and a simple random sample consisting of one hundred and eighty university students from the Department of Sociology at the University of Damascus was drawn, where questionnaire papers were distributed to them to find out their attitudes, and then these questionnaires were analyzed to extract results C, using the spss program and using the appropriate relationships. The study reached a set of results, the most important of which are:

1. There are statistically significant differences between the average attitudes of the research sample individuals towards using the application according to the gender variable in favor of the higher average (females).
2. There are no statistically significant differences between the average attitudes of the research sample individuals towards using the application due to the education system variable.
3. There are no statistically significant differences between the average attitudes of the research sample towards using the application and their academic status.
4. There are no statistically significant differences between the average attitudes of the research sample individuals towards using the application and their nationality.
5. There is a correlation between the average use of the research sample by the application of Bigo Live and distancing from realistic social communication.

The study concluded by presenting a set of scientific proposals.

Keywords: Trends, University Youth, Bigo Live.

Received: 18/06/2023

Accepted: 01/08/2023



Copyright: Damascus University- Syria, The authors retain the copyright under a CC BY- NC-SA

Damascus university Journal of arts and humanities
Sciences vol 40 No.. (2024):

مجلة جامعة دمشق للآداب والعلوم الإنسانية
مجلد ٤٠ العدد .. (٢٠٢٤):